
پرون��ده نيم فص��ل 
 دنيا حيدري
   گزارش

نخست رقابت هاي 
ليگ برتر فوتبال در 
حالي عصر امروز با برگزاري هشت دیدار در شهرهاي 
مختلف بسته مي شود كه اگرچه مشخص شدن تكليف 
قهرمان نيم فصل به هفته پایاني دور رفت كشيده، اما 
شانس استقلال با توجه به تفاضل گل بالایي كه دارد به 

مراتب بيشتر از مدافع عنوان قهرماني است. 
  يكامتيازتاقهرمانينيمفصل

یك تس��اوي قهرماني نيم فص��ل را تقدی��م یاران 
مجيدي مي كند. با وجود این آبي پوشان پایتخت كه 
سال هاست دست شان از كسب جام قهرماني كوتاه 
مانده بي شك در بازي ساعت 15:30 امروز به دنبال 
كس��ب دهمين برد فصل خود در مسجدسليمان 
هس��تند تا یك گام دیگر به قهرمان��ي پایان فصل 
نزدیك تر شوند. روي كاغذ استقلال كار سختي براي 
دو رقمي كردن بردهاي خود در نيم فصل نخس��ت 
برابر حریف مسجدسليماني ندارد. تيمي كه تنها با 
دو برد، پنج مس��اوي و هفت باخت در رده پانزدهم 
جدول جا خوش كرده است، خصوصاً كه استقلال 
با بيست و یك گل  زده و داشتن بهترین خط حمله 
ليگ بی تردید كار س��ختي براي باز ك��ردن دروازه 
تيمي كه با 15 گل خورده دومين خط دفاع ضعيف 
ليگ را به نام خود ثبت كرده ندارد، به خصوص كه 
در پي كتك خوردن بازیكنان نفت مسجدسليمان 
توسط ليدرهاي تيم بعد از قبول شكست در دربي 

خوزستان، فراز كمالوند به نش��انه اعتراض با ترك 
تمرینات ضمن توافق با مدیران باشگاه براي جدایي 
از نيمكت این تيم راهي تهران شد. توافقي كه البته 
فرماندار مسجدس��ليمان با آن موافقت نكرد، اما با 
توجه به شرایط نابسامان ميزبان و نارضایتي بازیكنان 
و درخواس��ت آنها براي جدایي در پ��ي اتفاقات رخ 
داده، بعيد است كه استقلال براي دستيابي به عنوان 
قهرماني نيم فصل نتواند با كسب هر سه امتياز بازي با 

تيم بحران زده، شهر اولين ها را ترك كند.
  دوئلخطيبيونويدكيادراراك

نيم س��اعت قبل از آغاز مصاف نفت مسجدسليمان 
با استقلال، س��پاهان در اراك به مهماني آلومينيوم 
مي رود. تيمي كه اگرچه چهار هفته است رنگ برد به 
خود ندیده و بازي هاي اخير خود را با سه تساوي و یك 
شكست پشت سر گذاشته، اما همچنان در رده چهارم 
جدول قرار دارد. جایگاهي كه البته به دليل تساوي 
هفته گذشته یاران خطيبي برابر پيكان به رغم برتري 
احتمالي امروز مقابل سپاهان نيز ارتقا پيدا نمي كند و 
تنها مي تواند حاشيه امنيتي براي نماینده اراك در بين 
تيم هاي بالاي جدولي ایجاد كند. رویارویي خطيبي 
و نویدكيا، مربيان جوان ليگ، نكته جالب توجه این 
مصاف است. دیداري كه نماینده زردپوش اصفهان 
بعد از دو برد پياپي مقابل پدیده و فولاد به دنبال سه 
امتياز آن اس��ت براي حفظ روند موفقيتي كه بعد از 
قبول دو شكست پي در پي برابر پيكان و فولاد در پيش 
گرفته است. نویدكيا كه بعد از نشستن روي نيمكت 

سپاهان، هواداران این تيم را به كسب جام قهرماني 
بعد از هفت سال اميدوار كرده با توجه به فاصله چهار 
امتيازي كه با صدرنشين دارد براي دستيابي به هدف 
قهرماني و صعود از رده س��وم جدول به س��ه امتياز 
آخرین بازي نيم فصل نياز مبرمي دارد كه باید دید در 
دوئل با یاران خطيبي موفق به كسب آن مي شود یا نوار 

پيروزي هایش به دست اراكي ها پاره خواهد شد.
  شوكتغييراتقبلازمصافبافجر

پرونده نيم فصل نخست را امروز پرسپوليس در مصاف 
ساعت 17:30 برابر فجرسپاسي ش��يراز در آزادي 
مختومه می كند. دیداري كه مي توانست حساس تر و 
جذاب تر باشد اگر مصاف هفته گذشته سرخپوشان با 
پدیده به تساوي غيرمنتظره نمی انجاميد، اما از دست 
دادن امتياز برابر قعرنشين جدول باعث شد رقابت 
تنگاتنگ رقباي دیرینه ليگ تا دقيقه 90 ادامه نداشته 
باشد و حالا پرسپوليس تنها در شرایطي مي تواند به 
عنوان قهرماني نيم فصل دس��ت یابد كه استقلال 
نيم فصل را با شكست به پایان برساند و سرخپوشان 
نيز با توجه به تفاض��ل گل كمتري كه نس��بت به 
آبي پوش��ان دارند، فجر را با تعداد گل بالا از پيش رو 
بردارند كه شكست استقلال محتمل تر از برد پرگل 
پرسپوليسي است كه هفته گذشته توانایي گلزني به 
پدیده ته جدولي را نداشت و در حالي به تساوي یك 
– یك تن داد كه تك گل پدیده نيز گل به خودي بود! 
اما آنچه قبل از مصاف با فجر حساسيت این بازي را 
بالا برده اتفاقاتي است كه خارج از زمين مسابقه براي 

سرخپوش��ان رخ داد. صدري، سرپرست باشگاه كه 
سوداي مدیرعاملي این تيم را در سر مي پروراند بعد 
از آنكه دریافت با توجه به اختلافاتي كه با وزیر ورزش 
دارد، نمي توان��د روي انتخابش به عنوان مدیرعامل 
هيچ حسابي باز كند، دو شب قبل از آخرین مصاف 
پرسپوليس در نيم فصل بود كه استعفا داد. استعفایي 
كه خيلي زود پذیرفته شد و تنها چند ساعت بعد از آن 
رضا درویش كه سابقه مدیرعاملي سایپا را داشت به 
عنوان مدیرعامل پرسپوليس معرفي شد، آن هم در 
شرایطي كه این تيم ماه ها چشم انتظار تصميم گيري 
وزارت ورزش در این راستا بود. تصميمي كه در پایان 
دور رفت ليگ بيس��تم تكليف مدیریت باش��گاه را 
مشخص كرد تا پرسپوليس با شوكي عظيم به مصاف 
فجر برود. شوكي كه باید دید نتيجه اي مثبت براي 

سرخپوشان در پي دارد یا نه.
 در س��ایر دیدارهاي هفته پایان��ي دور رفت؛ مس 
رفس��نجان با همس��ایه جدولي خود پيكان دیدار 
مي كند، گل گهر كه همچنان در انتظار رأي استيناف 
است، به مهماني ذوب آهن اصفهان مي رود، تراكتور 
از نساجي مازندران پذیرایي مي كند و پدیده تيمي 
كه هفته گذشته ترمز سرخپوشان پایتخت را كشيد 
به مهماني فولاد خوزستان مي رود. اما یكي از دیگر 
بازي هاي جذاب این هفته مي تواند مصاف هوادار با 
نفت آبادان باشد و رویارویي رضا عنایتي با عليرضا 
منصوریان. مربيان استقلالي و البته جوان ليگ كه 

حضورشان برابر یكدیگر جالب توجه است.
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سعيد احمديان

شيوا نوروزي

حاشيهايبرمسابقات
كشتيآزادقهرمانيكشوردرگرگان

وقتي »سوخته سرايي«ها تكثير نشدند!
گرگان از دیروز ميزبان مس��ابقات كش��تي آزاد قهرماني كشور است، 
رقابت هایي كه مرحله اول انتخابي تيم ملي است تا برخلاف دوره هاي 
گذشته حساسيت هاي آن بيشتر ش��ود. به جز شش مدال آور جهاني 
اسلو، بقيه ملي پوشان هم در كنار س��ایر رقباي داخلي شان در گرگان 
روي تشك مي روند، از حضور ملي پوشان جواني مانند رحمان عموزاد 
و عرفان الهي كه در جهاني نروژ هم حاضر بودند تا باتجربه هایي مانند 
مرتضي غياثي و رضا اطري. پژمان درستكار، سرمربي تيم ملي كشتي 
آزاد و محسن كاوه، مدیر تيم هاي كشتي آزاد هم در سالن امام خميني 
مجموعه ورزشي آزادي گرگان حاضر شدند تا در كنار اعضاي كميته 
فني مسابقات، عملكرد مدعيان رسيدن به دوبنده تيم ملي را زیر نظر 

بگيرند. در چند پرده به حاشيه نویسي مسابقات پرداخته ایم. 
  چرخهايبرايبازگشتاميدبهگمنامها

»قهرماني كش��ور دیگر از حالت نمادین و فرماليته خارج شده است و 
انتخابي تيم ملي باعث شده همه كشتي گيران با انگيزه تر از هميشه وارد 
مسابقات شوند.« یكي از اهالي كش��تي این را مي گوید و به چهره هاي 
مصممي كه از استان هاي مختلف مي خواهند روي تشك خودي نشان 

دهند تا خودشان را به پژمان درستكار نشان دهند، اشاره مي كند. 
 انگيزه و حساس��يتي كه خروجي الزامي ش��دن انتخاب ملي پوشان 
بر اساس چرخه انتخابي تيم هاي ملي اس��ت تا به گفته عليرضا دبير، 
رئيس فدراس��يون كش��تي عدالت رعایت ش��ود: »اجازه نمي دهيم 
كشتي گيرسالاري در تيم ملي باب شود و هيچ كشتي گيري سوگلي و 
تافته جدا بافته نيست و اگر به كشتي گيري بها داده شده، مزد عملكرد 
خودش را گرفته و اگر كشتي گيري از چرخه حذف شده، به خاطر قبول 
شكست در ميادین مختلف بوده اس��ت.« حالا كشتي گيران حاضر در 
قهرماني كشور، پس از عبور از مرحله اس��تاني، خودشان را به گرگان 

رسانده اند و قرار است جمعه شب از نفرات برتر رونمایي شود. 
  حكمرانيتوپوتورها

در حالي گرگاني ها ميزبان مس��ابقات قهرماني كش��ور ش��ده اند كه 
برخلاف همس��ایه غربي ش��ان، یعني مازندران، امروز چندان اس��م و 
رسم زیادي در كش��تي ندارند. هر چقدر مازندران از جویبار گرفته تا 
آمل، یك جين دو جين كشتي گير و مدال آور در تيم ملي دارند، اما در 
گلستان، كشتي كمتر مشتاق و البته هوادار دارد، آن هم در شرایطي كه 
گرگاني ها تنها نزدیك به 150 كيلومتر با جویبار كه به پایتخت كشتي 
ایران شهرت پيدا كرده و از حسن یزداني تا كامران قاسم پور ستاره را رو 
كرده است، فاصله دارند. گرگان را اما سال هاست به رشته هاي توپي و 

البته كبدي مي شناسند. 
پارچه نوشته بزرگي كه در سالن امام خميني این شهر به چشم مي خورد، 
نشان دهنده همه چيز اس��ت، پارچه اي با این نوش��ته »گرگان پایتخت 
هواداران بسكتبال«، این رشته توپ و تور آنقدر در این شهر هواخواه دارد 
كه به گفته یكي از عكاسان خبري اهل این شهر، از نيم ساعت قبل از شروع 
بازي هاي تيم شهرداري گرگان، س��الن كيپ تا كيپ پر مي شود و نصف 
همين جمعيت هم پشت در مي مانند. البته در دو سال گذشته سالن امام 
خميني گرگان به واسطه كرونا روزهاي سوت و كوري را ثبت كرده، اما قبل 
از محدودیت هاي همه گيري ویروس كووید 19، گرگان را به تماشاگران و 
علاقه مندان به بسكتبالش مي شناسند. علاقه اي كه باعث شده در سطح 

شهر زمين هاي متعدد بسكتبال خياباني هم به چشم بخورد. 
البته دیگر رش��ته توپ و توري، یعني واليبال هم در گلستان هواداران 
زیادي دارد و حضور دو تيم از گنب��د و گرگان در ليگ واليبال به خوبي 
گویاي آن است، استاني كه در حال حاضر ستاره اي مانند صابر كاظمي را 
در تركيب تيم ملي واليبال دارد تا پس از پایان دوران ملي فرهاد قائمي، 
آنها همچنان حرف براي گفتن در تيم ملي داشته باشند. كبدي هم یكي 
از مهدهایش گرگان است، رشته اي كه هنوز عكس جنجالي سرمربي 
مرد تيم ملي بانوان تایلند كه براي ورود به سالن مسابقات قهرماني كبدي 

آسيا در گرگان روسري به سر كرده بود، فراموش نشده است!
  چراكشتيبهحاشيهرفت؟

اما چرا گرگان و گلس��تان در كشتي برخلاف همس��ایه غربي شان در 
دهه هاي اخير نتوانسته اند كشتي گير مطرح و نش��ان داری رو كنند؛ 
گرگان برخلاف دس��ت خالي ام��روز، در دهه ه��اي 60 و 70 یكي از 
قطب هاي كشتي بود. رضا سوخته سرایي كه با مرحوم عليرضا سليماني 
در سنگين وزن تيم ملي رقابتي سخت و البته دوستانه داشت، یكي از 
مطرح ترین كشتي گيران گرگاني است، قهرماني كه این روزها گاهي در 
تهران و گاهي در گرگان روزگار را سپري مي كند، اما مسئولان خبری 
از او نمي گيرند و فراموشش كرده اند. قهرماني كه دو نقره جهان و سه 

طلاي بازي هاي آسيایي را در كارنامه دارد. 
البته كم نيستند قهرماناني مانند سوخته س��رایي كه روزگاري پرچم 
كش��تي گرگان را بالا مي بردن��د و این روزها با بي توجهي مس��ئولان 
خانه نشين شده اند. دیاري كه قهرماناني مانند رمضا خدر، اویس ملاح 
و داوود قنبري داش��ته و تيم ش��ان در دهه 70 قهرمان كشتي استان 

مازندران بوده، امروز اما كشتي در این شهر به حاشيه رفته است. 
بهنام نيك پيام یكي از روزنامه نگاران گرگاني معتقد است عدم حمایت 
و بي توجهي از سرمایه هاي كشتي، این ش��هر را به این جایگاه رسانده 
است: »داوود قنبري قهرمان ارتش ها و دانشجویان جهان بود، قهرماني 
كه حتی رسول خادم را هم شكس��ت داد و فن پلنگ شكن او در یكي 
از رقابت هاي بين المللي در مس��كو، مدت ها در دانش��گاه هاي روسيه 
تدریس مي شد، این قهرمان الان كجاست؟ قنبري پس از بازنشستگي 
یك باشگاه مجهز راه اندازي كرد كه محس��ن كاوه، سرمربي وقت تيم 
ملي وقتي آن را دید، گفت چنين سالني حتي در مازندران هم وجود 
ندارد. بعد از آن ب��ا او چه كردند؟ آنقدر بي توجه��ي كردند و خبري از 
حمایت مسئولان نشد كه او باشگاه را تعطيل كرد و الان با اجاره وسایل 
ش��هربازي در گرگان روزگارش را مي گذراند، آن هم قهرماني كه باید 

روي تشك عرق بریزد و كشتي گير تربيت كند.«
ورود ورزش هاي لوكس مانند بس��كتبال و واليبال هم از دیگر دلایلي 
است كه گرگاني ها مي گویند سبب شده كشتي در این شهر به حاشيه 
برود و دیگر قهرماناني مانند سوخته سرایي رو نشوند. ميزباني مسابقات 
كشتي آزاد قهرماني كشور اما گویا براي گرگاني ها بهانه اي شده تا دوباره 
براي بازگشت به روزهاي اوج این رشته در این شهر، آستين هاي شان 
را بالا بزنند، به خصوص كه س��تاره هاي كشتي مانند حسن یزداني به 
گفته یكي از راننده هاي تاكسي اینترنتي گرگان در این شهر طرفداران 
زیادي دارد. ش��اید او و دیگر جوانان این شهر آرزو مي كنند كه دوباره 
نسل سوخته سرایي ها و قنبري ها در گرگان تربيت شوند و كشتي در 
این شهر دوباره ورزش اول شود تا آنها برخلاف امروز از همشهري شان به 
عنوان ستاره محبوب شان در كشتي نام ببرند، آرزویي كه البته رسيدن 

به آن براي جوانان گرگاني سخت تر از هر زمان دیگری شده است.

شوكمديريتيبهسرخپوشانقبلازپاياندوررفت

90 دقيقه تا قهرماني استقلال در نيم فصل

عشق عراق، ابومهدي المهندس
دیدار حس��اس فوتبال در ليگ عراق فرصت خوبي بود براي هواداران 
عاشق ابومهدي المهندس و حاج قاسم س��ليماني. با گذشت چند روز 
از برگزاري مراسم دومين سالگرد شهادت حاج قاسم و همراهانش در 
فرودگاه بغداد، اما دیدار الزورا و ني��روي هوایي فرصتي بود تا هواداران 
عراقي در ورزشگاه با برافراشتن بنر و تصویر ابومهدي المهندس ارادت 
قلبي خود را به این شهيد بزرگوار جبهه مقاومت نشان دهند. هرچند 
دیدار دو تيم با تساوي 2– 2 به پایان رسيد، اما شعار »حب العراق تجسد 
في  المهندس )عشق عراق در مهندس تجس��م یافته( شيوه اي بود كه 

دوستداران فوتبال با آن ارادت خود را به ابومهدي نشان دادند.

شمسايي سرمربي تيم ملي فوتسال شد
كاپيتان سابق تيم  ملي فوتسال به عنوان جانشين ناظم الشریعه انتخاب 
شد. نشست هيئت رئيسه فدراسيون فوتبال صبح دیروز در مركز ملي 
فوتبال برگزار شد و در بخشي از مصوبات این جلسه، ضمن تكریم محمد 
ناظم الشریعه بابت تلاش هایش براي فوتس��ال ایران، وحيد شمسایي 
براي هدایت تيم ملي فوتسال بزرگسالان انتخاب شد. علي صانعي هم 

سرمربي تيم ملي فوتسال زیر 19 سال ایران شد. 

سهميه المپيك زمستاني براي ستار صيد
سيدس��تار صيد در پایان هفته س��وم رقابت هاي بين المللي اس��كي 
صحرانوردي در پيست اسكي شهيد قطاسلو موفق شد به عنوان نماینده 
اعزامي به بازي هاي المپيك زمستاني 2022 چين انتخاب شود. صيد 
توانست براي چهارمين بار به عنوان نماینده المپيكي اسكي صحرانوردي 
ایران جواز حضور در بازي هاي المپيك زمس��تاني را به دست آورد. در 
بخش زنان نيز رایزني و تلاش  براي كس��ب سهميه المپيك زمستاني 
سمانه بيرامي باهر همچنان ادامه دارد. بيرامي باهر به رغم نتایج خوب در 
رقابت هاي بين المللي تركيه با تصميمات جدید فدراسيون جهاني اسكي 

هنوز موفق به كسب سهميه المپيك زمستاني نشده است. 

برنامه هاي تكواندو روي زمين نمانده
مجيد نيري، دبير فدراسيون تكواندو با اشاره به تغييرات مدیریتي و انتخاب 
هادي ساعي به جاي پولادگر گفت: »نظم سيستمي بر فدراسيون تكواندو 
حاكم است و تمام برنامه هاي این فدراسيون در حال انجام است. با پيگيري هاي 

صورت گرفته، هيچ اموري معوق نمانده و تكواندو تعطيل نشده است.«

پارالمپيكي ها به راحتي ناديده گرفته مي شوند

قبول دارم قراردادهاي شمشيربازي پايين است
فضل الله باقر زاده، رئيس فدراسيون شمشيربازي در واكنش به       خبر
اعتراض برخي از ورزشكاران این رش��ته در خصوص ميزان 

قراردادهاي شان گفت: »من قبول دارم قراردادها در ليگ شمشيربازي پایين است، اما سيستم 
باشگاهداري در ایران مشكل دارد، در حالي كه هزار ميليارد در فوتبال ایران هزینه مي شود، 

باشگاه ها مي توانند با یك ميليارد آن رشته هایي چون شمشيربازي، تنيس روي ميز و بدمينتون 
را تحت پوش��ش قرار دهند، اما ما با خواهش و تمنا از تيم ها خواسته ایم در ليگ شمشيربازي 

بيایند. صددرصد قرارداد ها پایين اس��ت و بهترین شمش��يرباز ما رقمي كه مي گي��رد بين ۴0 تا 
50ميليون تومان است. دریافتي دختران شمشيرباز امسال تازه به 10ميليون تومان رسيده است. ما 
حتي ورودي از تيم ها نمي گيریم؛ هزینه داور، ایاب و ذهاب، عوامل اجرایي و اجازه سالن با فدراسيون 

است، چون اگر این كار را نكنيم ليگ برگزار نمي شود.«

بارها از زبان ورزشكاران شنيده 
حامد قهرماني

      بازتاب
شده كه مسئولان ورزش وقتي 
موفقيت و مدالي كسب مي شود، 
مي آیند و عكس یادگاري مي گيرند و مي روند. حالا شنيدن این 
داستان تكراري و تلخ از زبان رئيس یك فدراسيون هرچند تلخي 
ماجرا را دوچندان مي كند، اما شاید بتواند حداقل براي یك رشته 
سبب رسيدگي بيشتر شود. قایقراني به عنوان یك رشته مدال آور 
چند سالي مي شود كه خودي نشان داده، اما عدم توجه و رسيدگي 
از سوي مسئولان رده بالاي ورزش كار را به جایي رسانده كه حالا 
رئيس فدراسيون قایقراني هم براي اینكه بتواند حق ورزشكاران و 
ملي پوش��ان این رش��ته را بگيرد، لب به اعتراض گشوده است. 
اعتراضي كه نش��ان از وج��ود تبعي��ض در ورزش دارد.  عليرضا 
سهرابيان، رئيس فدراسيون قایقراني مي گوید: »مسئولان ورزش 
اگر خواهان موفقيت و كسب مدال در مسابقات آسيایي و بين المللي 
هستند باید از همين حالا به فكر باشند، نه اینكه چند روز مانده به 

مسابقات یاد ما بيفتند. اگر مدال هاي خوشرنگ مي خواهند باید 
بدانند كه با این وضعيت و با عدم حمایت از ورزشكاران با قدرت به 
مسابقات نخواهيم رفت. هرچه امروز و فردا كنند بعداً باید بگویند 
كاش به موقع حمایت كرده بودیم، ولي این موضوع دیگر فایده اي 
ندارد. نه فق��ط وزارت ورزش و كميته مل��ي المپيك، بلكه همه 
مسئولان كه بعد از كسب مدال ها با ورزشكاران عكس مي گيرند 
باید از هشت ماه قبل به ورزش كمك كنند.« سهرابيان با انتقاد از 
عدم توجه و رس��يدگي به رش��ته هایي چون قایقراني ادامه داد: 
»ورزشكار نباید در اردو غذا از خانه بياورد و لباسش را پدر و مادرش 
تهيه كند. ما در 9 رشته فعاليت داریم كه براي بازي هاي آسيایي 
باید حداقل درچهار رشته قایقران داشته باشيم. همه باید براي 
كسب مدال كمك كنند. آنقدر سيستم مالياتي پررنگ است كه 
حتي پولي هم كه اسپانسر به ما مي دهد مشمول ماليات مي شود. 
در این وضعيت فدراسيون باید چه كند، باید رویكردي وجود باشد 

كه بعداً نگویيم كاش زمان را از دست نداده بودیم.«

ورزشكارنبايدازخانهغذابياورد

 مسئولان مدال مي خواهند 
از الان كمك كنند

تبعيض، تبعيض 
فريدون حسن

    چهره
و باز هم تبعيض، 
تمام  چكي��ده 
انتقادها و گلایه هاي ورزشكاران است. مدال آوران 
المپيك از تبعيض بين آنها و فوتبالي ها مي نالند و 
پارالمپيكي ه��ا ه��م از تبعيضي كه بي��ن آنها و 

ورزشكاران سالم وجود دارد. جالب اینكه آقایان 
مس��ئول همه را مي ش��نوند، اما به قول معروف 
كك شان هم نمي گزد براي انجام كار یا حداقل 

پاسخگویي براي خالي نبودن عریضه!
بالاخ��ره صب��ر روح الله رس��تمي، م��رد طلایي 
پاراوزنه برداري توكيو هم از این همه بي توجهي 
بسر آمد: »ورزش��كاران پارالمپيكي هم براي بالا 
بردن پرچم ایران زحمت زیادي مي كشند، اما در 
كمال ناباوري به راحتي نادیده گرفته مي شوند. 
درحالي كه قرار بود مسئولان سياسي و ورزشي 
استان تهران از مدال آوران المپيكي و پارالمپيكي 
تقدیر كنند، اما باز ش��اهد تبعيض هس��تيم. از 
ورزشكاران المپيكي تقدیر شد، اما از ما نه، هيچ 
حمایتي از سوي استان تهران نشده ایم، شرمنده 
خانواده  هس��تيم. مس��ئولان ورزش به 
هيچ كدام از قول هایي كه قبل از حضور 
ما در پارالمپيك داده اند عمل نكردند. 
از طرفي قرار بود قانون استخدامي 
در مورد قهرمان��ان المپيك و 
پارالمپيك اجرایي شود و بدون 
حضور در آزمون استخدامي به 
استخدام ادارات دولتي درآیند، اما 

این هم عملي نشده است.«

حال ورزش خوب نيست
ورزش ایران روزهاي سختي را پش��ت سر مي گذارد. به هر طرف كه نگاه 
كنيد چيزي جز تصميمات ش��ائبه برانگيز، اتفاقات تلخ و سوءمدیریت 
نمی بينيد. اگر فكري به حال این وضعيت نشود خسارت هاي بزرگي به بار 
خواهد  آمد و در بازي هاي آسيایي و پاراآسيایي چوب این همه بي تدبيري 

و بي خيالي را خواهيم خورد. 
چيزي كه زیاد است حاشيه، هر طرف را كه نگاه كنيد خبري از یك تصميم 
درست و قابل دفاع نيست. هر بحراني هم كه به وجود مي آید هيچ كس 
مسئوليتش را نمي پذیرد. دل خانواده ورزش به چه خوش باشد؛ ورزشكاران 
مدال آور با كدام انگيزه  تمرینات پرفش��ار را ادامه دهند، آن از انتخابات 
پرحاشيه فدراسيون ها و تعویق بي دليل برخي مجامع انتخاباتي، آن هم از 
حذف پرسپوليس و استقلال از آسيا كه كمر فوتبال باشگاهي را شكست. 
قهرمانان غيرفوتبالي نيز كماكان حسرت تأمين زندگي و امكانات حداقلي 
را دارند، پارالمپيكي ها هم از تبعيض فراوان در نگاه مسئولان رنج مي برند. 
روند مهاجرت ورزشكاران هم كاهشي نشده است، از اشتغالزایي مدال آوران 
هم خبري نيست، امكان تغيير نتيجه انتخابات فدراسيون تكواندو وجود 
دارد، مجلس به وزیر ورزش نسبت به مهندسي انتخابات هشدار داده، آینده 
انتخابات كميته ملي المپيك در هاله اي از ابهام است و 9 ماه دیگر هم تا 

شروع بازي هاي آسيایي و پارآآسيایي هانگژو زمان نداریم. 
باز هم از سيل مشكلات آوار شده بر سر ورزش بگویيم یا كافيست؛ اینها را هم 
رسانه ها مي دانند و هم اهالي ورزش. فقط گویا وزارتخانه است كه اهميتي به 
این موضوعات نمي دهد، وگرنه دليلي ندارد این همه اتفاق طي چند ماه در 
ورزش بيفتد. در روزهایي كه حميد سجادي همچنان به دنبال بازگرداندن 
سرخابي ها به آسيا و جلب نظر اي اف سي است، رشته هاي دیگر با انواع و اقسام 
چالش ها دست وپنجه نرم مي كنند. قرار بود وزارت ورزش زیر نظر سجادي 
حواسش به كل ورزش باشد، اما هنوز از پس برگزاري بدون حاشيه مجامع 
انتخاباتي برنيامده است. دليلي نداشت انتخابات دو، سه فدراسيون در دقيقه 
90 به تعویق بيفتد. از آن بدتر اینكه دست هاي پشت پرده، پروژه مهندسي 
انتخابات را با قدرت پيش مي برند بدون اینكه آینده ورزش براي شان مهم 
باشد، تا جایي كه حتي صداي نمایندگان مجلس هم درآمده است. انتخاب 
معاون توس��عه و قهرماني هم انگار براي آقاي وزیر خيلي دش��وار بود و در 
نهایت همان گزینه اي كه مورد علاقه اش نبود بعد از شكست در انتخابات 
تكواندو راهي سئول شد. از آن طرف ملي پوشان درد نان دارند و لباسي كه 
باید خودشان بخرند. با این اوضاع هنوز هم مدیران منتظرند تا سال آینده 

مدال هاي كاروان آسيایي را به نام خود و در رزومه كاري شان ثبت كنند. 
انصاف نيس��ت ورزش اینگونه به حال خود رها ش��ود. برگزاري اردوها با 
كمبود هاي فراوان همراه اس��ت، تيم ها با بلاتكليفي فرصت طلایي را از 
دست مي دهند و هيچ كس هم پاسخگو نيست. وزارت به عنوان متولي 
اصلي ورزش تا بيشتر از این دیر نشده باید فكري به حال بحران موجود 
كند. از سرخابي ها كه گذشت، آنها حذف شده اند و بازگرداندن شان به آسيا 
فقط با سروسامان دادن به اوضاع مدیریتي این دو باشگاه محقق خواهد شد. 
حداقل اجازه ندهيد بخش هاي دیگر ورزش چوب سوءمدیریت هاي جدید 
را بخورند. تيم هاي ملي تورنمنت هاي مختلف آسيایي و جهاني را در پيش 
دارند و با حلوا حلوا گفتن دهان شيرین نمي شود. موفقيت در مسابقات 
بين المللي نيازمند برنامه ریزي و حمایت هاي ویژه است. تا وقتي ورزشكار 
به فكر تغذیه، لباس، زمين تمرین و پاداش باشد خبري از پيشرفت نخواهد 
بود و هر مدال و افتخاري هم كه به دست مي آید، ثمره غيرت، اراده و ایمان 
ورزشكاران و مربيان شان است، وگرنه همه پول ها سر از فوتبال درمي آورد 

و وعده و وعيدش نيز نصيب رشته هاي مدال آور مي شود!
اینكه مس��ئولان چند روز یا چند هفته قبل از اعزام یاد اميدهاي كسب 
مدال مي افتند و بازدیدي فرماليته انجام مي دهند، توهين بزرگي است 
به ورزشكاران و به حداقل رساندن اميد و انگيزه شان. تا وقت هست باید 
حواسمان به قهرمانان و ملي پوشان باشد و بعد از وقوع اتفاقات تلخ با هيچ 

توجيه و مصاحبه اي نمي توان كم كاري هاي گذشته را جبران كرد. 
در یك كلمه آقایان وزارت نشين و آقایان كميته ملي المپيك، حال ورزش 

خوب نيست، این را باور كنيد.


